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Abstract

      A descriptive, case-control study conducted in Radiation isotopes center - Khartoum, 

during the period from May to October 2008, the study group were obtained from those 

living in Khartoum state.

     Analytical and statistical methods were applied to estimate the levels of Creatine 

kinase and Lactate dehydrogenase enzymes in women with breast cancer under different 

types of treatment including mastectomy, chemotherapy, and radiotherapy.

      A total of (63) women – both case and control subjects – were studied, their 

ages were between 35 to 65 years, in which (33) women were the test subjects, 

including  (11)  with  mastectomy,  (11)  receiving  chemotherapy,  and  (11)  with 

radiotherapy. 30 healthy women were the control subjects,  and their  ages were 

between 35 to 65 years.

      Blood samples from each subject were taken, serum specimens were analyzed 

specterophotometricaly for CK and LDH activities. The results were statistically 

analyzed.

     The results obtained showed that, there was insignificant difference between the 

means of serum CK levels, among the test group compared to the control group, 

with a P value of 0.252, and a high significant difference between the means of 

serum LDH activity, among the test group compared to the control group with a P 

value of 0.000.
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The ANOVA test results showed that,  there was insignificant difference between 

the means of serum CK levels with a P value of 0.406, 0.847 and 0.569 among the 

test groups mastectomy, chemotherapy, and radiotherapy respectively compared to 

the control group, and no increase in enzyme level. 

     The test also showed that, there was significant difference between the means of 

serum  LDH  activity,  among  the  mastectomy,  chemotherapy,  and  radiotherapy 

groups with a P value of 0.019, 0.002 and 0.004 compared to the control group.

     This study concluded that, in women with breast cancer under treatment, the 

level of total CK was normal because the enzyme predominates mainly in muscle 

tissues and breast contain adipose tissues, but there was an increase in LDH level, 

and this attributable to anaerobic glycolysis in cancer cells.
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الخلصة

باللذرة           للعلج الخرطلوم مركلز فلي السلودان فلي الوصلفية الدراسة هذه  أجريت

 - اكتوبر     مايوع بين ما الفترة ملن,       2008خلل سلودانين مرضلى ملن العينلات اخذ تم  م

. بالخرطوم    يقيمون مختلفة وليات

دى         كلاينيزواللكتيت الكريلتين انزيلم لقيلاس وأحصلائية تحليليلة طلرق  أسلتخدمت

النساء   دى         هايدورجينيزلدى الث ة ازال ل مث مختلفة علج انماط وتحت الثدى بسرطان  المصابات

. بالشعة    والعلج الكيميائى والعلج

عن             63عدد عبارة كانوا ، دراستهم تمت الضابطة والفئة المستهدفة الفئة يمثلون  امراة 30امراة

و     الضابطة الفئة بين        33يمثلون اعمارهن تتراوح المستهدفة الفئة يمثلون  11سنة،  65الى  35امراة

و        الثدى ازالة لهن تمت الفئة هذة و      11من الكيميائى العلج يتلقين يتلقين  11امراة  امراة

. بالشعة  العلج

لقياس             اللونى الطيف قياس جهاز باستخدام العينات وحللت الدم عينات أخذ  تم
. إحصائيا          النتائج حللت ثم هيدروجينيز، دى واللكتيت كاينيز الكريتين انزيما

متوسطات            في إحصائية دللة ذو معنوي إختلف ليوجد أنة النتائج  أوضحت

إحتمالية            بقيمة الضابطة والفئة المستهدفة الفئة بين كاينيز  بينما) 0.252(الكريتين

هيدروجينيز            دى اللكتيت متوسطات في إحصائية دللة ذو كبير معنوي إختلف  يوجد

إحتمالية        ( بقيمة الضابطة والفئة المستهدفة الفئة ).0.000بين

متوسطات                 في إحصائية دللة ذو معنوي إختلف هنالك ليس أنة الحصائي التحليل  أظهر

ائى              كيمي علج ذن ياخ ى واللت دى الث ة ازال ة عملي لهن اجريت اللتى النساء بين كينيز  الكرياتنين

      . إختلف        ك هنال أن ل التحلي ح أوض ا كم ابطة الض الفئة ب ة المقارن عند بالشعة العلج حالة  وفى

ن               له ت اجري اللتى النساء بين هيدروجينيز دى اللكتيت متوسطات في إحصائية دللة ذو  معنوي

الفئة              ب ة المقارن د عن عة بالش العلج حالة وفى كيميائى علج ياخذن واللتى الثدى ازالة  عملية

الضابطة.
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مسلتوى          خل         فلي ارتفلاع ليصلحبهما وعلجة الثدى سرطان أن إالى الدراسة  صت

اللكللتيت            انزيم مستوى يرتفع بينما العضلت خليا فى يتركز كينيزلنة الكرياتين  انزيم

السلرطانية           الخليلا فلى اللهوائيلة الجلكلوز تحللل عمليلة ملن الناتلج هايلدروجينيز  دى

. موتها      عدم على دليل يكون وربما
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